
ـار
ــــ

خب
ا

سربازانسهروزمرخصیتشویقیمیگیرند
رئیس سازمان وظیفه عمومی فراجا از اختصاص سه روز مرخصی تشویقی 

به مناسبت روز »سرباز« به سربازان فرماندهی انتظامی فراجا خبر داد.
سردار تقی مهری با تبریک هفته فراجا به سربازان کشور که در فرماندهی 
انتظامی سراسر کشــور حافظ جان و مال و ناموس مردم هستند، اظهارکرد: 
سربازان نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران برای دفاع از مرزهای کشور و 

تقویت بنیه دفاعی کشور همواره در صحنه حضور فعال دارند.
وی بــا اشــاره به شــعار هفتــه فراجــا »پلیس خــادم مردم، مــردم حامی 
پلیس« و گرامیداشت روز »سرباز« در هفته فراجا گفت: به پاس قدردانی از 
زحمات سربازان مشغول به خدمت در فرماندهی انتظامی فراجا در سراسر 
کشور، این عزیزان از سوی فرماندهان انتظامی در سراسر کشور و پلیس های 
تخصصی از ســه روز مرخصی تشــویقی برخوردار می شــوند و اعطای آن در 

اختیار فرماندهان انتظامی سراسر کشور است.
رئیس ســازمان وظیفه عمومی فراجا اظهار کرد: با برگزاری جشــنواره در 
روزهای آتی در سراسر کشور از سربازان نمونه و ساعی در زمینه های فرهنگی، 
ورزشی و... به تناسب نوع فعالیت آنان، تقدیر و تشویق به عمل خواهد آمد.

شناسایی۷۲۴بیمارجدیدکرونادرکشور
بنابــر اعــلام وزارت بهداشــت، در طــول ۲۴ ســاعت منتهــی به روز گذشــته، 
چهار بیمار مبتلا به کووید۱۹ در کشــور جان خود را از دســت دادند و مجموع 

جانباختگان این بیماری، به ۱۴۴ هزار و ۴۹۰ نفر رسید. 
بــر اســاس معیارهــای قطعــی تشــخیصی، ۷۲۴ بیمــار جدیــد مبتــلا به 
کووید۱۹ در کشور شناسایی و ۱۲۳ نفر از آنها بستری شدند. ۱۲۴ نفر از بیماران 
مبتــلا بــه کوویــد۱۹ در بخش هــای مراقبت هــای ویــژه بیمارســتان ها تحت 
مراقبت قــرار دارند. در حال حاضر هیچ شهرســتانی در وضعیت قرمز قرار 
ندارد اما ۱۸ شهرستان در وضعیت نارنجی، ۱۹۲ شهرستان در وضعیت زرد 
و ۲۳۸ شهرســتان در وضعیت آبی قرار دارند. همچنین تا کنون ۶۵ میلیون 
و ۹۸ هــزار و ۶۹۲ نفــر دوز اول، ۵۸ میلیــون و ۵۰۰ هــزار و ۹۰۸ نفر دوز دوم و 
۳۱ میلیــون و ۲۶۵ هــزار و ۳۶۳ نفر، دوز ســوم و بالاتر واکســن کرونا را تزریق 
کرده اند و مجموع واکســن های تزریق شــده در کشــور به ۱۵۴ میلیون و ۸۶۴ 

هزار و ۹۶۳ دوز رسید.

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران:

تهران۳۳گودپرخطردارد
رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران با بیان اینکه تاکنون 
حدود ۳۳ هزار ســاختمان ناایمن در حوزه ایمنی حریق در تهران شناســایی 
شده است، گفت: همچنین نزدیک به ۲۰۰ گود رها شده در تهران داریم که از 

این تعداد ۳۳ گود پرخطر هستند.
علی نصیری با اشــاره به اینکه با توجه به وســعت شــهر تهران، تعدادی 
ســاختمان ناایمــن هم در این شــهر وجــود دارد، گفت: این ســاختمان های 
ناایمــن از دو جهــت ناپایدارند؛ برخی مثل پلاســکو در مقابل حریق ناایمن 
هســتند اما برخی مثل ســاختمان متروپل به لحاظ ســازه ای مشــکل دارند. 
آمارهایی که برای ســاختمان های ناایمن تهران توسط سازمان آتش نشانی 
تهران ارائه شده، مربوط به ساختمان هایی است که مشکل ناایمنی در برابر 
حریــق دارنــد. وی ادامــه داد:  تا کنون حــدود ۳۳ هزار ســاختمان ناایمن در 
حوزه  ایمنی حریق در تهران شناســایی شــده که از این تعداد ۱۲۹ ساختمان 
بســیار خطرناک اســت و معاون دادســتان تهران مورد به مــورد مالکان این 

ساختمان ها را احضار و پرونده های آنها را به صورت جدی پیگیری می کند.
وی افــزود: یکــی از ســاختمان های ناایمــن بویــژه در حــوزه حریق پاســاژ 
علاءالدیــن اســت. این پاســاژ اســتانداردهای اســتقرار و خــروج جمعیت در 
صــورت آتش ســوزی را ندارد و آتش ســوزی های متعددی هم در این پاســاژ 
اتفاق افتاده اســت و جلســاتی درباره آن برگزار شده اســت اما وجود مالکان 
متعــدد، حضور جمعیت زیاد مردم، تنش های اجتماعــی و مجاورت آن با 

مراکز درمانی و ترافیک به پیچیدگی های آن افزوده است.
نصیــری دربــاره گودهــای بزرگ بویــژه گود بــزرگ مجاور بــرج میلاد نیز 
گفت: نزدیک به ۲۰۰ گود رها شــده در تهران داریم که از این تعداد ۳۳ گود 

پرخطر هستند که تعدادی از آنها در مالکیت شهرداری تهران است. 

مدیرکل مشاوره و مددکاری فراجا خبر داد

حضورمشاوراندر۸۵درصدکلانتریها
مدیــرکل مشــاوره و مــددکاری فراجــا از مصالحــه ۷۰ درصــد از پرونده های 

ارجاعی به مراکز مشاوره کلانتری ها در نیمه اول سال ۱۴۰۱ خبرداد.
مجید موسوی راد در مورد نقش پلیس در سلامت روانی اجتماعی فرد، 
خانواده و جامعه گفت: در حال حاضر در ۸۵ درصد کلانتری های شهرهای 
کشور یک روانشناس و مددکار اجتماعی حضور دارد که به مراجعه کنندگان 
خدمــات می دهنــد. در مجمــوع در حــال حاضــر یــک هــزار و ۳۳۳ دایــره 

اجتماعی مشاوره و مددکاری فعال در کلانتری های کشور وجود دارد.
موســوی راد تصریــح کرد: تاکنــون عمده تریــن علل مراجعــات به مرکز 
مشاوره و دوایر مددکاری اجتماعی در استان ها مسائل و مشکلات خانوادگی 
بوده اســت ولی امســال برای اولین بار بعد از ۲۰ ســال حوزه نــزاع و درگیری 
بالاتر از مشکلات خانوادگی قرار گرفت. در حال حاضر ۳۲ درصد مراجعات 
به دلیل مشکلات نزاع و درگیری، ۳۰ درصد مشکلات خانوادگی و ۲۰درصد 

حقوقی و مابقی مشکلات دیگر بوده است.
وی ادامــه داد:  بــر اســاس بررســی های انجــام شــده در حــوزه اختلافات 
خانوادگــی بیشــتر ضعــف مهارت هــای ارتباطی و عــدم توانایــی زوجین در 
برقراری ارتباط وجود دارد و بالا بودن آمار در حوزه نزاع و درگیری بیانگر این 

است که به صورت کلان، آستانه تحمل و تاب آوری افراد کاهش یافته است.
موســوی راد تصریح کرد: مراکز مشاوره و مددکاری در معاونت فرهنگی 
و اجتماعــی و همچنیــن دوایــر مــددکاری اجتماعی در کلانتری های ســطح 
اســتان ها به صــورت رایگان خدمات مشــاوره، روان ســنجی و روانشناســی به 

شهروندان ارائه می دهند.
وی با بیان اینکه در سال گذشته ستاد فرماندهی نیروی انتظامی سهمیه 
اختصاصی استخدام رسمی ۵۰۰ نفر مشاور را برای این مراکز در نظر گرفت 
و با این ســهمیه ۵۰۰ نفر از روانشناســان به صورت رســمی اســتخدام شدند، 
گفت: در حوزه افتخاری نیز ۵۰۰ نفر از روانشناســان و مددکاران به کار گرفته 
شده اند که در سال گذشته ۶ میلیارد تومان و امسال ۴.۵ میلیارد تومان بابت 

همکاری به مشاوران افتخاری پرداخت شده است.

سفروزیربهداشت،درمانوآموزشپزشکیبهقاهره
دستیار ویژه وزیر و مدیرکل همکاری های بین الملل وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی از ســفر دکتر عین اللهی به قاهره برای شرکت در اجلاس 

وزرای بهداشت منطقه مدیترانه شرقی خبر داد.
به گزارش ایســنا، دکتر محمدحســین نیکنام با بیان اینکه اجلاس وزرای 
بهداشت کشورهای منطقه مدیترانه شرقی سازمان جهانی بهداشت، همه 
ســاله در مــاه اکتبر برگزار می شــود، افزود: شــصت و نهمین اجــلاس وزرای 
بهداشــت کشــورهای عضــو در قاهــره از ۱۸ تــا ۲۲ مهرماه ســال جاری برگزار 
می شود و دکتر عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی کشورمان 

و هیأت همراه در این اجلاس حضور خواهند داشت.
وی افــزود: دکتــر عین اللهی روز سه شــنبه مورخ ۱۹ مهرماه ســال ۱۴۰۱ در 
این اجلاس به ایراد ســخنرانی پرداخته و موضوعات مهم بهداشتی ایران و 

منطقه را مورد بحث قرار می دهد.

حرفدربرابرحرف،بدونمانع!
»ایران« از ضروریات اجرای »خانه ملی گفت و گوی آزاد« و ایجاد فرهنگ و ظرفیت گفت و گو در جامعه ایران گزارش می دهد

 
»خانه ملی گفت و گوی آزاد« از مصوبات 
اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی است. 
قرار است با راه اندازی این خانه ها، افراد 
در فضــای آزاد بــدون هیــچ محدودیتی 
بــه گفت و گــو بنشــینند. آن طور کــه دکتر 
ســعیدرضا عاملــی، دبیــر شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی گفته است در دانشگاه ها 
هم تحــت تأثیر خانــه گفت و گــوی آزاد، 
کرســی های آزاداندیشــی با قوت بیشــتر 
کرســی های  اینکــه  می شــود.  برگــزار 
آزاداندیشی تا چه اندازه در ایجاد فضای 
بحث و گفت و گو در دانشگاه ها مؤثر بوده 
و تــا چــه انــدازه توانســته اند در به وجود 
آوردن یــک فضــای پرنشــاط و تعاملــی 
موفــق باشــند را بایــد از کســانی پرســید 
کــه برگزارکننــده آن هســتند. امــا خانــه 
ملــی گفت و گــوی آزاد عنــوان جدیــدی 
دانشــجویان  از  فراتــر  حــالا  کــه  اســت 
قــرار اســت همــه گروه هــا و حتــی مردم 
عــادی کوچــه و بازار را هم شــامل شــود. 
هنــوز از جزئیــات راه انــدازی این خانه ها 
اطلاعــات جدیــدی بیــرون نیامــده، اما 
بحــث مهــم این اســت کــه آیا اساســاً ما 
ملتی دارای ظرفیت گفت و گو هســتیم؟ 
اگر قــرار باشــد روبه روی هم بنشــینیم و 
بــا هم گفت و گــو کنیم می توانیــم بعد از 
چنــد دقیقــه ســکوت و تحمــل، نظرات 
و عقایــد صددرصــد مخالــف یکدیگر را 
تحمــل کنیــم؟ برخــی معتقدنــد که ما 
ایرانی هــا دارای یــک ظرفیــت تاریخــی 
گفت و گــو محور هســتیم کــه اگرچه حالا 
ممکــن اســت ســعه صدر خودمــان را از 
دست داده باشیم اما بازیابی و بازسازی 
ایــن ظرفیــت کار ســختی نیســت. از آن 
طرف امــا برخی می گویند اساســاً ظرف 
گفت و گو در جامعه ایران کوچک است و 
با کمی بحث و اختلاف نظر پر می شــود 
و نمی تــوان به آینده این طرح ها امیدوار 
بــود! با این همه باید دید ســازکار اجرای 
این مصوبه چگونه خواهد بود. شاید هر 
دو طــرف بعد از شــروع چند گفت و گوی 
بــدون محدودیت و آزاد و فــارغ از تنش 

و کشــمکش به این نتیجه رسیدند که در 
هر شرایطی بهترین راه حل برای عبوراز 
بحران های اجتماعی، »گفت و گو« است!

ë  هــم ظرفیــت گفت و گــو داریــم و هم
سابقه تاریخی!

علیرضــا بلیــغ، عضــو هیــأت علمی 
پژوهشکده فرهنگ و هنر اسلامی درباره 
تکثیر فرهنگ گفت و گو و ظرفیت ســازی 
پذیــرش نقدهای اجتماعی بــه »ایران« 
می گوید: »شــاید برخی تصور کنند که با 
توجــه به فضای آشــفته به وجــود آمده، 
موضــوع  طــرح  بــرای  مناســبی  زمــان 
»گفت و گو« نباشــد، درحالی که وقتی به 
تجربــه تاریخــی ایرانیان در طــول قرون 
متمادی نــگاه می کنیم می بینیم که چه 
ظرفیــت بالایی بــرای گفت و گو و تعامل 
چــه از نظر درونی و چــه از لحاظ بیرونی 
)با فرهنگ پیرامون خود( وجود داشــته 
است. شــاهد این گفت و گوی درونی هم 
وجود کشوری است که سال های طولانی 
با وجود قومیت های مختلف و تمایزها، 
با وحــدت در کنار هــم زندگــی کرده اند. 
ایــن وحــدت هــم حاصــل زور و فشــار و 
اجبــار نبــوده اســت، بلکــه از اندیشــه ای 
نشــأت می گیــرد کــه ظرفیــت تعامــل و 
گفت و گو داشته است. حتی اگر بخواهیم 

بــه شــواهد بیرونی هــم رجــوع کنیم در 
قــرون ســه و چهــار کــه دوره شــکوفایی 
تمدن اســلامی اســت تقریباً تمام علوم 
از فرهنــگ پیرامــون مــا وارد ایــران و در 
هاضمه فکری و فرهنگی ایرانیان هضم 
شــده اســت یعنــی مــا دافعــه ابتدایــی 
نداشته ایم و اتفاقاً خوب وقایع اطراف را 

حلاجی کرده ایم.
او بــا تأکید بر اینکه مــا در طول تمام 
ایــن جریانات، موضع فکــری و فرهنگی 
خــود را حفــظ کرده ایــم می گویــد: »اگــر 
موضع خود را نداشــتیم نمی توانســتیم 
کشــوری به نام ایران باشیم. این موضع 
هــم مطلقــاً سیاســی نیســت و پشــتوانه 
فرهنگــی و اجتماعــی دارد. مــا با تجربه 
انقــلاب به ایــن نقطــه رســیده ایم. خود 
انقــلاب نیــز حاصــل ۱5۰ تــا ۲۰۰ ســال 
کش و قــوس فرهنگ فردی اســت. پس 
اینهــا نشــانه هایی از ایــن اســت کــه مــا 
زنــده  را  گفت و گــو  ظرفیــت  می توانیــم 
نگــه داریــم. به هرحــال ســابقه تاریخی 
خوبــی هــم داریــم، امــا ممکــن اســت 
ســاختارهای مان آنطــور کــه بایــد آماده 
انقــلاب،  از  پیــش  به هرحــال  نباشــد. 
ســاختار  بــا  مــردم  عمومــی  فرهنــگ 
حکومت در تنش بود، انتظار می رفت تا 
بعد از انقلاب این تحول در ساختارهای 

اداری کشــور رخ دهــد و عقلانیــت اداری 
جدیدی بسازد، اما شکل وابستگی ما به 
اقتصــاد نفتی زمینه مواجهــه جدی تر با 
مسائل را از ما گرفت. بنابراین اگر بتوانیم 
در مواجهــه واقعی تــر با مســأله هایمان 
از ظرفیــت گفت و گو اســتفاده کنیم هنوز 
وقت داریم و می تواند آینده دار باشد به 
شرط آنکه جلوی گفت و گو را سد نکنیم. 
باید دید پیشــنهاد شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی مبنی بــر راه اندازی »خانه ملی 
گفت و گــوی آزاد« در مرحلــه عمــل چه 
می شــود. الان مصوبــه را داریــم اما فرم 
اجــرای مصوبــه هــم بســیار مهم اســت 
، نبایــد ایــن مصوبــه صرفــاً روی کاغــذ 
باشــد و باید ســازکار اجــرای آن را هم در 
نظــر بگیریم تــا بتوانیم زودتــر به نتیجه 

برسیم.«

ë فرهنگ مخرب ناسزاگویی را حذف کنیم
بــاغ،  قــره  ناظمــی  مهــدی  ســید 
پژوهشگر فلســفه در گفت و گو با »ایران« 
هــم در ایــن بــاره معتقــد اســت: »مــا تا 
اجتماعــی  شــبکه های  از  کــه  مادامــی 
اســتفاده می کنیم عمده وقت ما صرف 
مواجهه با افرادی می شود که نمی دانیم 
دقیقــاً چه هویت و اســم و رســمی دارند 
و بنابرایــن با کوچک تریــن اختلاف نظر 

به ســراغ فحاشی و ناســزاگویی می رویم 
و می خواهیــم که با بکاربــردن الفاظ تند 
پاســخ دهیــم و از خودمــان دفــاع کنیم. 
بدیهی است در چنین فضایی، گفت و گو 
شــکل نمی گیــرد. البتــه برای اینکــه این 
اتفاق بیفتد هم تعمد وجود دارد و کاملًا 
ســازماندهی شــده بدنبال این هستند تا 
فحاشــی جــای گفت و گو را بگیرد. شــاید 
مــا در وهله اول فکــر کنیم که ایــن افراد 
بی ادب هســتند و به صورت غیر عمد به 
این الفاظ متوســل می شــوند، اما اینطور 
نیســت و کاملًا یک روند حســاب شــده و 
متفکرانه اســت تــا فرهنگ ایرانــی را به 
فرهنگ فحاشــی تبدیل کند، چون کسی 
که فحاشی می کند، صبر و متانت خود را 
از دست می دهد و تنها به دنبال تخریب 
دیگــران اســت. این به معنای گســترش 
فرهنگ مخرب فحاشــی اســت، مســأله 
اینجا اســت که وقتی چنیــن فرهنگی در 
شبکه های اجتماعی تثبیت شد، افراد در 
فضای واقعــی و رو در رو هم نمی توانند 
نظر مخالــف خود را تحمــل کنند و تاب 
خــود را از دســت می دهنــد و در فرهنگ 
گفت و گــوی حضــوری هــم بــه افــرادی 
فاقد تحمل، صبر، تأمل و درنگ تبدیل 
می شــوند، اگرچه تعــداد این افــراد زیاد 
نیســت اما از خشــونت فرهنگــی ترویج 

شــده در شــبکه های اجتماعــی ارتــزاق 
می کننــد. متأســفانه فرهنــگ فحاشــی 
هم اکنــون شــکل گرفتــه اســت. البته در 
گذشــته هــم فرهنگ گفت و گو به شــکل 
ایــده آل نبــوده، امــا هم اکنــون فرهنــگ 
و  اســت  شــده  جایگزیــن  ســتیزه جویی 
متأســفانه حتی دامن نخبگان و خواص 
را هم گرفته است، چراکه فرهنگ غالب، 
همگان را تشــویق به ناسزاگویی می کند. 
چــون در شــبکه های اجتماعــی هرکس 
فحاشــی کند هــم مســئولیت کار خود را 
نمی پذیــرد و جریــان فرهنگی مخرب او 
را به این ســمت تشویق می کند، پس در 
چنین فضایی نمی توانیم به سمت یک 

گفت و گوی منطقی برویم.«
امــا بــرای اینکــه بتوانیــم از فرهنــگ 
مخرب »ناســزاگویی« فاصله گرفته و به 
ســمت یک فرهنگ ســازنده »گفت و گو 

محور« برویم، چه باید بکنیم؟
او در پاســخ بــه ایــن ســؤال، احیــای 
کلاســیک  و  ســنتی  ســاختارهای 
فرهنگ ســازی مثل مدرســه و دانشــگاه 
را راه حــل جــدی معرفــی می کنــد و بــه 
»ایــران« می گوید: »مــا باید از یک طرف 
مثــل  کلاســیک  و  ســنتی  ســاختارهای 
مســجد و مدرســه را احیــا و تــلاش کنیم 
تــا فرهنــگ گفت و گــو را در ایــن فضاهــا 
توســعه داده و نهادینه کنیــم و در طرف 
دیگــر بایــد مــردم را بــه آرامــش دعوت 
کنیــم، چراکه اگر یک فضای آرام شــکل 
نگیــرد، بازهــم امــکان گفت و گــو وجــود 
نــدارد. اگــر جامعــه ای ملتهب باشــد با 
خواهــش و تمنا نمی توان مــردم را وادار 
بــه گفت و گو کرد. مــا باید از هر مســیری 
بــرای آرام کــردن جامعه اســتفاده کنیم 
تــا آماده گفت و گو شــوند. بنابراین ایجاد 
فضــای آمــاده گفت و گو بایــد در اولویت 
فضــا  ایــن  باشــد.  سیاســت گذاری ها 
بایــد تحــت فشــار خودسانســوری هــم 
نباشــد. یعنــی اگــر قــرار اســت کــه افراد 
آزاد هــم  بایــد فضــای  کننــد  گفت و گــو 
برای طرح مســائل وجود داشــته باشــد. 
اگرچــه باید تأکید کنم که منظــور از نبود 
بی ادبــی،  معنــای  بــه  خودسانســوری 

فحاشی و ناسزاگویی نیست.
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حمیده امینی فرد
خبرنگار

معــاون پرســتاری وزارت بهداشــت گفــت: قرار 
بــود که اجــرای قانون تعرفه گــذاری جدید برای 
خدمات پرســتاری و افزایش حقوق پرستاران تا 
پایان شــهریورماه عملیاتی شــود اما دوهفته  به 
تأخیــر افتاده و امیدواریم طــی چند هفته آینده 

نهایی شود.
بــه گــزارش روابــط عمومــی ســازمان نظــام 
پرســتاری، عبــاس عبــادی با بیــان اینکــه قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری مصوب مجلس 
شــورای اســلامی قرار بــود از ســال ۱۳۸۶ اجرایی 

شــود، گفــت: متأســفانه قانــون در همــان ســال 
اجرایــی نشــد و از دولتی بــه دولت دیگــر موکول 
شــد. وی افزود: با پیگیری های دولت ســیزدهم، 
مساعدت مجلس و ریاست جمهوری و تأکیدات 
مقــام معظــم رهبری یــک ردیف اعتبــاری بالغ 
بــر ۵ هــزار میلیارد تومــان در ردیــف بودجه های 
وزارت بهداشت به این امر مهم اختصاص داده 
شــد. معاون پرســتاری وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی با اعلام این خبر که قرار است این 
قانــون از ابتدای فروردین ماه ســال جاری اجرایی 

شــود، اظهــار کــرد: بر اســاس قــول نهاد ریاســت 
جمهــوری، معوقه ســه ماه پایانی ســال گذشــته 
هم محاسبه خواهد شد. عبادی با اشاره به اینکه 
اجرای قانون »تعرفه گذاری خدمات پرســتاری« 
نیازمنــد تأمین زیرســاخت های ســخت افزاری و 
نرم افــزاری بــود، گفت: دســتورالعمل رســیدگی 
به اســناد تعرفه های خدمات پرســتاری از جمله 
زیرســاخت های نرم افــزاری بود که توســط بیمه 
تدویــن و ابــلاغ شــد و از جملــه زیرســاخت های 
سیســتم  آماده ســازی  هــم  آن  ســخت افزاری 

محاســباتی اتوماســیون الکترونیک است که این 
هم خوشــبختانه مهیا شــده و احصای درآمد نیز 
درحــال انجــام اســت. معــاون پرســتاری وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی عنوان کرد: 

قرار بود این موضوع تا پایان شهریورماه عملیاتی 
شــود و پرســتاران اولین دریافتی را با مدل جدید 
داشــته باشــند، امــا دو هفتــه  بــه تأخیــر افتــاده و 
امیدواریــم طــی چند هفتــه آینده نهایی شــود و 

همکاران اولین دریافتی را داشته باشند.
عبــادی در خاتمــه یادآورشــد: بــه فرمــوده 
مقــام معظم رهبــری، بی توجهی به پرســتاری 
بی توجهی به ســلامت مردم است، بنابراین اگر 
خدمــات همــکاران مــا در ابعاد مختلــف مورد 
توجه واقع شود سود اصلی را مردم خواهند برد.

معاون پرستاری وزارت بهداشت خبر داد

افزایشحقوقپرستارانتاچندهفتهآینده

رئیــس ســازمان غــذا و دارو بــا اشــاره به 
افزایش مصرف داروهــا در دوران کرونا، 
ســهم حــدود 6 هــزار میلیــارد تومانــی 
کشــور  دارویــی  ســبد  در  »رمدســیویر« 
طــی ســال گذشــته را مــورد اشــاره قــرار 
داد و گفــت: در مجمــوع فشــار زیادی به 
صنعت داروســازی وارد شــد، امــا اکنون 
کنتــرل آن با اصلاح سیاســت غلط ارزی 

دارو همراه شده است.
دکتــر بهــرام دارایــی گفــت: صنعت 
داروســازی یک صنعت راهبــردی برای 
کشور است که بعد از انقلاب آن را حفظ 
کرده و توسعه دادیم و به معنای واقعی 
صنعتی بومی برای کشور تلقی می شود. 
صنعت داروسازی کشور، صنعتی است 
کــه حلقــه اتصــال بین علــم، دانشــگاه، 
جوانــان، اشــتغال و تولید اســت. در این 
و  داخلــی  اقتــدار  و  ظرافــت  صنعــت 
خارجی وجود دارد که توانایی زیادی هم 

در منطقه دارد.
وی افــزود: مســئول ســازمان جهانی 
از  بازدیــدی  قبــل  روز  چنــد  بهداشــت 
آزمایشــگاه مرجع غذا و دارو داشــتند، با 
توجه به تجربه ای که در مأموریت هایش 
در دنیــا داشــت، می گفــت کــه صنعــت 
ایــران  بهداشــت  وزارت  و  داروســازی 
امیــد WHO در این منطقه اســت. امید 
منطقــه بویــژه در حــوزه غذا بــا توجه به 
بحران هایــی کــه در منطقــه داریــم، بــا 
شماست. کشــورهایی مانند افغانستان، 

عــراق و... مشــکل حــاد در تهیــه مــواد 
غذایــی دارنــد. بعد از جنگی کــه در اروپا 
راه افتاد، مشــکلات عدیده ای خودش را 
نشان داد. همان طور  که در کرونا بسیاری 
از معادلات تغییر کرد و نقطه عطفی در 
حوزه سلامت بود و بسیاری از پروتکل ها، 
شــیوه های درمانی، رفتارها و حتی مسیر 
تولیــد داروســازی را هم تغییــر داد، این 
جنگ هم در دنیا روی ســلامت و تأمین 
غذا تأثیر گذاشت. آنچه که در کشورمان 
به صورت بالقوه موجود است، هرجایی 
به دســت نمی آید. این وضعیت بر پایه 
دانشمندان جوان و نهضت دانش بنیان 

در کشور، ایجاد شده است.
وی با بیان اینکه در سال گذشته بازار 
دارویــی دنیا حــدود ۱۳۵۰ میلیــارد دلار 
بــود، گفت: نزدیــک به ۵۰ میلیــارد دلار 
ماده اولیه بود. در عین حال بازار دارویی 
کشــور ما در ســال ۱۴۰۰ بالغ بر ۶۳ هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان بوده است. با طرحی 
کــه امســال در حــوزه دارو اجــرا کردیــم، 
بازار دارویی کشــور بــه حالت عادی خود 
بازمی گــردد؛ بازاری که تحــت تأثیر یک 
ارز بــه حالــت خلســه رفتــه بــود و بــازار 
واقعی نبود، زیرا بــا ارزی پیش می رفت 

که وجود نداشت.
دارایــی ادامــه داد: بایــد توجــه کــرد 
کــه چیــزی بــه اســم ارز ترجیحــی وجود 
خارجی نــدارد و باید در این ارز اقدامات 
زیادی انجام دهیم تا به ارز ۴۲۰۰ تومانی 

تبدیــل شــود، بنابراین مشــکلات زیادی 
برای ما وجود داشت.

دارایــی بــا بیان اینکــه تا قبل از ســال 
۱۳۹۷ مشــکل خاصی با دارو نداشــتیم، 
و  مقطعــی  کمبودهــای  البتــه  گفــت: 
تحریم ها تأثیراتی داشت، از سال ۱۳۹۷ 
شــروع افــت صنعــت داروســازی بــود و 
ایــن قضیه تــا بی اثر کــردن این صنعت 
در کشــور پیش می رفت که می توانســت 

خطرناک باشد.
 ۳۰ حــدود  مــا  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
دانشــکده داروســازی در کشــور تأســیس 
کردیم، گفت: ســال گذشــته مجلس دو 
میلیارد دلار برای تأمین دارو و تجهیزات 
پزشــکی کشــور مصوب کرد. ایــن بودجه 
همان شــهریور پارسال تمام شد. این در 
حالی است که صنعت پویا داریم و سال 
گذشته حدود ۵۰ میلیون عدد واحد دارو 
تولید کردیم. ایــن مقدار نصف ظرفیت 
داروســازی ما اســت و نیمــی از ظرفیت 
دارویی ما خالی است. باید توجه کرد که 
به دلیل سیاســت های ارزی مــا افت ۸۰ 
درصــدی در صادرات داشــتیم. پیش از 
این صادرات مان به کشور افغانستان ۲۰ 
میلیــون دلار به صورت رســمی بود که از 
بین رفت. در عین حال افت کیفیت هم 
داشــتیم. وقتــی محدودیــت ارزی ایجاد 
کــرده و نــوع ارز را هــم تعییــن می کنید، 
منبع مــواد اولیه تان دیگــر در اختیارتان 
نیست، زیرا ممکن اســت ارز فلان کشور 

را در اختیــار نداشــته باشــید و در نتیجــه 
منبع همیشگی را در اختیار ندارید.

دارایــی اظهــار کرد: در ســال گذشــته 
کرونــا  داروهــای  بــرای  عجیبــی  ســهم 
بویژه رمدســیویر داشــتیم، بــه طوری که 
۶ هــزار میلیارد تومان ســهم این دارو در 
ســبد دارویی کشور شــد. درباره داروهای 
فاویپراویر، هپارین و... هم همین شرایط 
بــود. وی بــا بیــان اینکــه امســال نزدیک 
۶۰ تــا ۷۰ درصــد افزایش مصرف ســرم 
اینکــه ۵  بــا  در کشــور داشــتیم، گفــت: 
تولیدکننده عمده ســرم در کشــور داریم 
که بــا تمــام ظرفیــت کار می کردنــد، باز 
پاســخگو نبــود. البتــه تا حــدی از آن هم 
طبیعی اســت، زیرا کرونــا کاهش یافته و 
اعمال جراحی و. .. افزایش یافته اســت. 
در زمینه داروهای بیهوشی هم ۳۰ تا ۴۰ 
درصد افزایش مصرف داشتیم که فشار 
زیــادی به صنعــت وارد کرد، امــا کنترل 
آن با اصلاح سیاســت غلط ارزی همراه 

شده است.

وی بــا بیان اینکه دولت ســیزدهم در 
حــوزه دارو اقدامــات بزرگی انجــام داد، 
در حالی که می توانســت طی چند ســال 
انجــام دهــد تــا فشــار کمتری بــه دولت 
وارد شــود، گفــت: امــا منطقی تریــن کار 
این بود که این دندان لق کشــیده شــود و 
مشکل اساسی رفع شود. این اتفاق افتاد 
و تقریبــاً دیگر در زمینه داروهایمان از ارز 
ترجیحی استفاده نمی کنیم. مقداری در 
حوزه تجهیزات پزشکی است که آن هم 

بتدریج با کمک بیمه ها رفع می شود.
دارایی ادامه داد: در ۲۴ تیرماه ۱۰ هزار 
IRC را تغییــر دادیــم و بعــد از آن ۳۰۰۰ 
IRC دیگر در حال تغییرند. هیچ اتفاقی 
بــرای مــردم رخ نــداد و مــردم از مســیر 
نســخه الکترونیک داروهایشان را تأمین 
کردنــد. اتفاقی که برای مــا افتاد این بود 
 کــه با این طــرح اقدامات بــزرگ دیگری 
هــم انجــام شــد. هماهنگ کــردن تمام 
بخش هــای حــوزه ســلامت، هماهنگی 
بیمه ها، زیرســاخت های الکترونیک و... 

نیــز اتفاق افتــاد. اجرای ایــن طرح همه 
را پشــت ســر خــود آورد. دارایــی بــا بیان 
اینکــه وظیفه و اولویت اول ســازمان غذا 
و دارو، تأمیــن دارو اســت، گفت: آن هم 
تأمین داروی باکیفیت، پایدار و همراه با 
توزیع عادلانه است، اما این وظیفه بدون 
حمایت از تولیدکنندگان دارو امکان پذیر 
مــا  تولیدکننــدگان  درصــد  نیســت. ۶۵ 
بخــش خصوصی هســتند که امیــدوارم 

این درصد هر روز بالاتر رود.
وی بــا بیان اینکــه تنها چالــش ما در 
اســت،  نقدینگــی  گــردش  دارو،  حــوزه 
هــم  دارو  قیمت هــای  اصــلاح  گفــت: 
انجام می شود. اصلاحات بعد از دارویار 
بتدریج انجام می شود تا صنعت دارویی 
ما ســودده باشــد. صنعت باید بداند که 
این بازار محدود اســت و باید چشم مان 

به بازارهای منطقه و صادرات باشد.
وی گفــت: به هر حال طرح دارویاری 
را  توهم آمیــز  ارز  مــا  و  بــود  بزرگــی  کار 
ارزی  تکانه هــای  دیگــر  برداشــتیم. 
نخواهیــم داشــت و امیدواریم در شــش 
مــاه آتی بتوانیم ســایر اقدامات بر زمین 
مانده را انجام دهیم. مطمئنم تا شــش 
ماه آینده صنعت داروســازی بــه دوران 
خــوب خــود بازگشــته و از ســال آینــده با 
نیازهــای  پاســخگوی  روزافــزون  شــتاب 
کشــور خواهــد بــود. مذاکــرات زیــادی با 
و...  روســیه  ماننــد  منطقــه  کشــورهای 

داریم.
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